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Besvarelse af spørgsmål nr. 1000 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg 

 

Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 1000 (Alm. del), som Folketin-

gets Retsudvalg har stillet til justitsministeren den 7. juni 2022. Spørgsmå-

lene er stillet efter ønske fra Karina Lorentzen Dehnhardt (SF). 
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Spørgsmål nr. 1000 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg: 

 

”Vil ministeren redegøre for udviklingen i antallet af dommere 

overfor udviklingen i antallet af sager opgjort for hhv. byretter, 

landsretter og Højesteret over de sidste 10 år?” 

 

Svar: 

 

Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet en 

udtalelse fra Domstolsstyrelsen, der har oplyst følgende: 

 

”Domstolsstyrelsen forstår spørgsmålet således, at der ønskes 

oplysninger om det samlede antal jurister ved domstolene, dvs. 

udnævnte dommere, retsassessorer og dommerfuldmægtige 

mv., idet dommerfuldmægtige og retsassessorer også selvstæn-

digt forestår behandlingen af en række sager. Udviklingen i an-

tallet af sager ved byretterne, landsretterne og Højesteret for pe-

rioden 2012-2021 er vist som et samlet antal sager ved de tre 

retsinstanser.  

 

Tallene fremgår af tabel 1 nedenfor.  

 

Tabel 1 

Juridisk personale ved byretterne, landsretterne og Højesteret samt antal modtagne sager i alt ved de enkelte rets-

instanser for perioden 2012-2021 

 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 

Juridisk personale                     

Byretterne 495 474 467 460 453 439 440 455 464 458 

Landsretterne 127 131 131 138 137 135 136 134 136 141 

Højesteret 31 31 31 31 31 29 28 29 29 30 

Modtagne sager i alt på 

tværs af sagsområder               

 

  

Byretterne 742.872 715.657 714.356 720.710 736.404 750.759 794.161 809.523 755.330 707.892 

Landsretterne 14.948 14.095 12.603 11.203 11.246 10.974 11.165 11.699 11.386 11.121 

Højesteret 369 319 268 279 316 198 270 283 257 291 
 

Anm.: Sagstal i perioden 2012-2016 stammer fra årlige statistiktræk i de pågældende år. Sagstal for perioden 2017-2021 

er trukket i Domstolsstyrelsens database til årsstatistikken for 2021. 

Kilde: Domstolsstyrelsen 

Som det fremgår af tabellen, er den overordnede tendens ved 

byretterne, at antallet af juristårsværk er faldet fra 2012 til 2021, 

idet der dog har været en stigende tendens fra 2018 til 2021. Ved 

landsretterne har der i perioden været en overordnet tendens 

med et stigende antal juristårsværk. Antallet af jurister ved Hø-

jesteret har været ret stabilt i perioden. 
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Byretterne modtog et færre antal sager i 2021 end i 2012. Det er 

dog værd at bemærke, at der blev modtaget mere end 800.000 

sager i 2019, som er det højeste antal i perioden. Det understre-

ges samtidig, at sagsantallet ved domstolene i 2020 og 2021 vur-

deres at have været markant påvirket af COVID-19-pandemien. 

Hertil kommer, at porteføljen af sager løbende er blevet ændret 

over årene, idet der fx i 2019 blev implementeret en ændring om 

behandlingen af de familieretlige sager.  

 

Endvidere er nogle af de forskellige sagstyper, herunder navnlig 

straffesager, blevet mere komplekse at behandle, idet der fx er 

indført mulighed for påstand om opholdsforbud og forbud mod 

at færdes i nattelivet, ligesom der i øget omfang nedlægges på-

stand om udvisning. 

 

Et udtryk for, at kompleksiteten i sagerne er øget, kan ses på den 

gennemsnitlige berammelsestid pr. domsmandssag, som er ste-

get med 25 pct. i perioden fra 2012 til 2021. Sagssammensæt-

ningen har desuden ændret sig ved, at antallet af modtagne til-

ståelsessager er faldet, mens antallet af domsmandssager og 

nævningesager er steget. Udviklingen i antallet af modtagne sa-

ger kan dermed ikke alene give et retvisende billede af belast-

ningen ved domstolene. 

 

Ved landsretterne blev der i 2021 modtaget færre sager end i 

2012. Det hører dog med til billedet, at der med virkning fra 1. 

juli 2013 blev gennemført en ændring af appelreglerne, hvilket 

bl.a. medførte en reduktion i antallet af civile kæremål. Lands-

retternes sagsportefølje er dermed heller ikke fuldt sammenlig-

nelig for alle år, idet sagskompleksiteten er øget. 

 

Ved Højesteret har der været visse udsving i antallet af mod-

tagne sager i de enkelte år.” 
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